

**Management Response and Action Plan
 Reports of the Auditor General of Canada
 Report 9 – Departmental Progress in Implementing Sustainable Development Strategies - Species at Risk Target
 Publication: October 4, 2022**

The French is located below in the document

The complete Report 9 – Departmental Progress in Implementing Sustainable Development Strategies - Species at Risk can be found [here](#)

Audit Recommendation	Departmental Response	Planned Actions	Description of Final Expected Outcome	Sector Responsible for Action/Point of Contact	Expected MAP Implementation Date
<p>(9.31) When developing strategies in support of the federal species at risk target, Environment and Climate Change Canada, Fisheries and Oceans Canada, and Parks Canada should provide relevant actions and performance indicators that reflect the conservation and recovery activities that are embedded within the federal species at risk target.</p>	<p>Agreed. The 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy is expected to be tabled in Parliament in November 2022, and Fisheries and Oceans Canada will develop its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy by November 2023. When developing departmental strategies in support of the federal target on species at risk for inclusion in its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy, Fisheries and Oceans Canada will review, strengthen, refine, and add (as appropriate) actions and performance indicators to ensure that the key elements of the recovery process are reported on accordingly.</p>	<p>Strategic Policy, as the departmental lead for the development of the 2023-27 DSDS, will work with Aquatic Ecosystems to develop and report on departmental actions (and an associated performance measurement framework) that reflect key elements of the conservation and recovery process for aquatic species at risk, as appropriate.</p>	<p>DFO's 2023-27 DSDS includes departmental actions related to aquatic species at risk that reflect the key elements of the conservation and recovery process (that are embedded in the federal species at risk target).</p>	<p>Lead Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Strategic Policy (Policy Integration and Reconciliation) <p>Partner Sectors:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Aquatic Ecosystems (Biodiversity Management) <p>Note:</p> <p><i>Innovation and Business Transformation – Planning, Results, and Evaluation</i> will provide performance measurement expertise during the development and implementation of the Management Action Plan</p>	<p>Implementation date: November 2023</p>

<p>(9.34) Environment and Climate Change Canada and Fisheries and Oceans Canada should clearly outline in their strategies how they will measure their departmental actions, using starting points, relevant performance indicators, and targets.</p>	<p>Agreed. The 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy is expected to be tabled in Parliament in November 2022, and Fisheries and Oceans Canada will develop its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy by November 2023. As part of its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy, Fisheries and Oceans Canada will ensure that departmental actions are measured in clear and meaningful ways, including starting points, relevant performance indicators, and targets.</p>	<p>Strategic Policy will work with Aquatic Ecosystems to ensure that departmental actions related to aquatic species at risk have a clear performance measurement framework, including starting points, relevant indicators and time-bound targets.</p>	<p>Departmental actions related to aquatic species at risk in the 2023-27 DSDS have a clear performance measurement framework.</p>	<p>Lead Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Strategic Policy (Policy Integration and Reconciliation) <p>Partner Sectors:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Aquatic Ecosystems (Biodiversity Management) <p>Note:</p> <ul style="list-style-type: none"> - <i>Innovation and Business Transformation – Planning, Results, and Evaluation</i> will provide performance measurement expertise during the development and implementation of the Management Action Plan 	<p>Implementation date: November 2023</p>
<p>(9.50) When reporting on progress, Environment and Climate Change Canada, Fisheries and Oceans Canada, and Parks Canada should describe the results of their actions using relevant performance indicators that reflect the conservation and recovery activities that are embedded within the</p>	<p>Agreed. The 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy is expected to be tabled in Parliament in November 2022, and Fisheries and Oceans Canada will develop its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy by November 2023. When reporting on progress toward the federal target on species at risk as part of its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy, Fisheries and Oceans Canada will ensure that the results of departmental actions are</p>	<p>Strategic Policy will work with Aquatic Ecosystems to ensure that the results of departmental actions related to aquatic species at risk set out in the 2023-27 DSDS are clearly described using appropriate performance indicators.</p>	<p>Results of departmental actions related to aquatic species at risk are clearly described in the annual DSDS Report and use relevant performance indicators.</p>	<p>Lead Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Strategic Policy (Policy Integration and Reconciliation) <p>Partner Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Aquatic Ecosystems (Biodiversity Management) <p>Note:</p>	<p>Implementation date: November 2024 (as part of Annual DSDS report)</p>

<p>federal species at risk target</p>	<p>clearly described and that performance indicators are relevant and encompass the key elements of the recovery process</p>			<p><i>Innovation and Business Transformation – Planning, Results, and Evaluation</i> will provide performance measurement expertise during the development and implementation of the Management Action Plan.</p>	
<p>(9.51) Environment and Climate Change Canada, Fisheries and Oceans Canada, and Parks Canada, within their legislated mandates, should ensure that conservation and recovery activities are on track to meet the federal target on population objectives for species at risk</p>	<p>Agreed. The 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy is expected to be tabled in Parliament in November 2022, and Fisheries and Oceans Canada will develop its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy by November 2023. As part of its 2023–27 Departmental Sustainable Development Strategy, Fisheries and Oceans Canada will work with Environment and Climate Change Canada (as the lead department for Species at Risk Population Trends and Canadian Environmental Sustainability Indicators) toward reporting on the trends of species population and distribution vis-à-vis objectives laid out in the recovery strategies or management plans, noting that the recovery or management of species is affected by many factors, including the species' life span, reproductive cycle, the state of their habitat, and threats such as habitat loss and pollution. Moreover, Fisheries and</p>	<p>Aquatic Ecosystems (Species at Risk Program) will work with partner sectors and Regions (as appropriate), to:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Continue to contribute to the annual report (led by Environment and Climate Change Canada) on trends of species population and distribution vis-à-vis objectives stated in recovery strategies or management plans (for aquatic species). - Track the percentage of measures in action plans and management plans that are underway or completed and begin reporting on this metric in the 2023-27 DSDS and the annual DSDS Report. 	<p>Aquatic species at risk population and distribution trends continue to be reported on annually and the percentage of measures in action plans and management plans that are underway or completed is tracked and reported on via the 2023-27 DSDS and the annual DSDS Report.</p>	<p>Lead Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Aquatic Ecosystems (Biodiversity Management) 	<p>Implementation date: November 2023</p>

	<p>Oceans Canada has started to track the percentage of measures in action plans and management plans that are underway or completed.</p>				
<p>(9.60) Environment and Climate Change Canada, Fisheries and Oceans Canada, and Parks Canada should ensure that they report on their contributions toward the achievement of the United Nations' Sustainable Development Goals and associated targets in order to improve assessment and outcomes.</p>	<p>Agreed. The 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy, which is expected to be tabled in Parliament in November 2022, is based on the 17 Sustainable Development Goals of the United Nations' 2030 Agenda for Sustainable Development. In support of the 2022–26 Federal Sustainable Development Strategy and as part of its 2023 to 2027 Departmental Sustainable Development Strategy, Fisheries and Oceans Canada will ensure that contributions toward the achievement of the United Nations' Sustainable Development Goals are appropriately documented and publicly reported on, as directed by the relevant guidance from Environment and Climate Change Canada or the Treasury Board of Canada Secretariat, as applicable</p>	<p>Strategic Policy, working with relevant DFO partner sectors, will ensure that the Department appropriately reports on its contributions towards the UN SDGs in its 2023-27 DSDS, as well as in Employment and Social Development Canada's 2030 Agenda National Strategy, in addition to DFO's departmental plan and departmental results report.</p>	<p>DFO's contributions to the UN SDGs related to aquatic species at risk are appropriately reported on in the appropriate venue, based on guidance from ECCC and TBS.</p>	<p>Lead Sector:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Strategic Policy (Policy Integration and Reconciliation) <p>Partner Sectors:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Aquatic Ecosystems (Biodiversity Management) - Innovation and Business Transformation (Planning, Results and Evaluation) 	<p>Implementation date: November 2024 (as part of the annual DSDS report)</p>

Plan d'action de gestion
Rapports du Bureau du vérificateur général du Canada
Rapport 9 — Progrès du ministère dans la mise en œuvre de la des stratégies de développement durable – espèces en péril
La date de publication prévue: 4 octobre 2022

Le rapport complet Rapport 9 – Progrès du ministère dans la mise en œuvre de la des stratégies de développement durable – espèces en péril se trouve [ici](#)

Recommandation de l'audit	Réponse ministérielle	Actions prévues	Description du résultat final attendu	Secteur responsable de l'action/point de contact	Date de mise en œuvre prévue du PAG
<p>(9.31) Au moment d'élaborer des stratégies à l'appui de la cible fédérale visant les espèces en péril, Environnement et Changement climatique Canada, Pêches et Océans Canada et Parcs Canada devraient fournir des mesures et des indicateurs de rendement pertinents reflétant les activités de conservation et de rétablissement qui sont intégrées dans cette cible fédérale.</p>	<p>Acceptée. La Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026 devrait être déposée au Parlement en novembre 2022 et Pêches et Océans Canada élaborera sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023- 2027 au plus tard en novembre 2023. Lors de l'élaboration des stratégies ministérielles à l'appui de la cible du gouvernement fédéral sur les espèces en péril qui seront incluses dans sa SMDD de 2023-2027, Pêches et Océans Canada examinera, renforcera, peaufinera et (au besoin) ajoutera des mesures et des indicateurs de rendement pour s'assurer que les éléments clés du processus de rétablissement sont déclarés de manière appropriée.</p>	<p>Politiques stratégiques, en tant que responsable ministériel de l'élaboration de la SMDD de 2023-2027, travaillera avec Écosystèmes aquatiques pour élaborer et présenter des mesures ministérielles (et un cadre de mesure du rendement connexe) qui reflètent les éléments clés du processus de conservation et de rétablissement des espèces aquatiques en péril, le cas échéant.</p>	<p>La SMDD de 2023-2027 de Pêches et Océans Canada comprend des mesures ministérielles liées aux espèces aquatiques en péril qui reflètent les éléments clés du processus de conservation et de rétablissement (qui sont intégrés à la cible fédérale sur les espèces en péril).</p>	<p>Secteur responsable :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Politiques stratégiques (Intégration et réconciliation des politiques) <p>Secteurs partenaires :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Écosystèmes aquatiques (Gestion de la biodiversité) <p>Remarque :</p> <p>Le Secteur de l'<i>Innovation et de la transformation des activités – Planification, résultats, et évaluation</i> fournira une expertise de mesure du rendement au cours de l'élaboration et de la mise en œuvre du plan d'action de gestion.</p>	<p>Date de mise en œuvre : Novembre 2023</p>

<p>(9.34) Environnement et Changement climatique Canada et Pêches et Océans Canada devraient décrire clairement dans leur stratégie la manière dont ils évalueront leurs mesures ministérielles, en utilisant des points de départ, des indicateurs de rendement pertinents et des cibles.</p>	<p>Acceptée. La Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026 devrait être déposée au Parlement en novembre 2022 et Pêches et Océans Canada élaborera sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023-2027 au plus tard en novembre 2023. Dans le cadre de sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023-2027, Pêches et Océans Canada s'assurera que les mesures ministérielles sont mesurées de manière claire et significative, y compris des points de départ, des indicateurs de rendement pertinents, et des objectifs.</p>	<p>Politiques stratégiques travaillera avec Écosystèmes aquatiques pour veiller à doter les mesures ministérielles liées aux espèces aquatiques en péril d'un cadre de mesure du rendement clair, y compris des points de départ, des indicateurs pertinents et des cibles limitées dans le temps.</p>	<p>Les mesures ministérielles liées aux espèces aquatiques en péril dans la SMDD de 2023-2027 ont un cadre de mesure du rendement clair.</p>	<p>Secteur responsable :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Politiques stratégiques (Intégration et réconciliation des politiques) <p>Secteurs partenaires :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Écosystèmes aquatiques (Gestion de la biodiversité) <p>Remarque :</p> <p>Le Secteur de l'<i>Innovation et de la transformation des activités – Planification, résultats, et évaluation</i> fournira une expertise de mesure du rendement au cours de l'élaboration et de la mise en œuvre du plan d'action de gestion.</p>	<p>Date de mise en œuvre : Novembre 2023</p>
<p>(9.50) Au moment de rendre compte des progrès réalisés, Environnement et Changement climatique Canada, Pêches et Océans Canada et Parcs Canada devraient décrire les résultats de</p>	<p>Acceptée. La Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026 devrait être déposée au Parlement en novembre 2022 et Pêches et Océans Canada élaborera sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023- 2027 au plus tard en novembre 2023. Lors de la reddition</p>	<p>Politiques stratégiques collaborera avec Écosystèmes aquatiques pour veiller à ce que les résultats des mesures ministérielles liées aux espèces aquatiques en péril énoncées dans la SMDD de 2023-2027 soient clairement décrits à</p>	<p>Les résultats des mesures ministérielles liées aux espèces aquatiques en péril sont clairement décrits dans le rapport annuel sur la SMDD et utilisent des</p>	<p>Secteur responsable :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Politiques stratégiques (Intégration et réconciliation des politiques) <p>Secteur partenaire :</p>	<p>Date de mise en œuvre : Novembre 2024 (dans le cadre du rapport annuel sur la SMDD)</p>

<p>leurs mesures en utilisant des indicateurs de rendement pertinents qui reflètent les activités de conservation et de rétablissement intégrées dans la cible fédérale visant les espèces en péril.</p>	<p>de compte sur les progrès accomplis vers la cible du gouvernement fédéral sur les espèces en péril dans le cadre de sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023-2027, Pêches et Océans Canada s'assurera que les résultats des mesures ministérielles sont clairement décrits et que les indicateurs de rendement sont pertinents et englobent les principaux éléments du processus de rétablissement</p>	<p>l'aide d'indicateurs de rendement appropriés.</p>	<p>indicateurs de rendement pertinents.</p>	<p>- Écosystèmes aquatiques (Gestion de la biodiversité)</p> <p>Remarque :</p> <p>Le Secteur de l'<i>Innovation et de la transformation des activités – Planification, résultats, et évaluation</i> fournira une expertise de mesure du rendement au cours de l'élaboration et de la mise en œuvre du plan d'action de gestion.</p>	
<p>(9.51) Environnement et Changement climatique Canada, Pêches et Océans et Parcs Canada, dans le cadre de leurs mandats prescrits par la loi, devraient s'assurer que les activités de conservation et de rétablissement sont en bonne voie d'atteindre la cible fédérale concernant les objectifs de population pour les espèces en péril.</p>	<p>Acceptée. La Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026 devrait être déposée au Parlement en novembre 2022 et Pêches et Océans Canada élaborera sa Stratégie ministérielle de développement durable de 2023-2027 au plus tard en novembre 2023. Dans le cadre de sa SMDD de 2023-2027, Pêches et Océans Canada continuera de collaborer avec Environnement et Changement climatique Canada (à titre de ministère responsable pour les tendances des populations d'espèces en péril et les indicateurs canadiens de durabilité de l'environnement) pour faire rapport sur les tendances de population et de distribution des</p>	<p>Écosystèmes aquatiques (Programme des espèces en péril) travaillera avec les secteurs et les régions partenaires (le cas échéant) pour :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Continuer de contribuer au rapport annuel (dirigé par Environnement et Changement climatique Canada) sur les tendances des populations et de la répartition des espèces par rapport aux objectifs énoncés dans les programmes de rétablissement ou les plans de gestion (pour les espèces aquatiques). 	<p>Les tendances des populations et de la répartition des espèces aquatiques en péril continuent de faire l'objet de rapports chaque année, et le pourcentage des mesures figurant dans les plans d'action et les plans de gestion qui sont en cours ou achevés fait l'objet d'un suivi et d'un rapport dans la SMDD de 2023-2027 et le</p>	<p>Secteur responsable :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Écosystèmes aquatiques (Gestion de la biodiversité) 	<p>Date de mise en œuvre : Novembre 2023</p>

	<p>espèces par rapport à l'atteinte des objectifs énoncés dans les stratégies de rétablissement ou les plans de gestion, en soulignant que le rétablissement ou la gestion des espèces sont affectés par de nombreux facteurs, y compris la durée de vie de l'espèce, le cycle de reproduction et l'état de l'habitat. Ils peuvent aussi être touchés par des menaces telles que la perte d'habitat et la pollution. De plus, Pêches et Océans Canada a commencé à suivre le pourcentage de mesures dans les plans d'action et les p</p>	<p>Faire le suivi du pourcentage des mesures figurant dans les plans d'action et les plans de gestion qui sont en cours ou achevés et commencer à faire rapport de ce paramètre dans la SMDD de 2023-2027 et le rapport annuel sur la SMDD.</p>	<p>rapport annuel sur la SMDD.</p>		
<p>(9.60) Environnement et Changement climatique Canada, Pêches et Océans Canada et Parcs Canada devraient s'assurer de rendre compte de leurs contributions en vue de l'atteinte des objectifs de développement durable des Nations Unies et des cibles connexes, afin d'améliorer l'évaluation et les résultats.</p>	<p>Acceptée. La Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026, qui devrait être déposée au Parlement en novembre 2022, est basée sur les 17 objectifs de développement durable du Programme de développement durable à l'horizon 2030 des Nations Unies. À l'appui de la Stratégie fédérale de développement durable de 2022-2026 et dans le cadre de sa Stratégie de développement durable du Ministère de 2023-2027, Pêches et Océans Canada s'assurera que les contributions en vue de la réalisation des objectifs de développement durable des Nations Unies sont adéquatement documentées et rapportées publiquement, selon les directives pertinentes d'Environnement et Changement climatique Canada ou</p>	<p>Politiques stratégiques, en collaboration avec les secteurs partenaires pertinents du MPO, veillera à ce que le Ministère fasse rapport de façon appropriée de ses contributions aux ODD des Nations Unies dans sa SMDD de 2023-2027, ainsi que dans la Stratégie nationale pour le Programme 2030 d'Emploi et Développement social Canada, en plus du plan ministériel et du rapport sur les résultats ministériels de Pêches et Océans Canada.</p>	<p>Les contributions de Pêches et Océans Canada aux ODD des Nations Unies concernant les espèces aquatiques en péril font l'objet de rapports appropriés dans les lieux appropriés, selon les directives d'Environnement et Changement climatique Canada et du Secrétariat du Conseil du Trésor.</p>	<p>Secteur responsable :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Politiques stratégiques (Intégration et réconciliation des politiques) <p>Secteurs partenaires :</p> <ul style="list-style-type: none"> - Écosystèmes aquatiques (Gestion de la biodiversité) - Secteur de l'Innovation et de la transformation des activités (Planification, résultats, et évaluation) 	<p>Date de mise en œuvre : Novembre 2024 (dans le cadre du rapport annuel sur la SMDD)</p>

	du Secrétariat du Conseil du Trésor du Canada, le cas échéant.				
--	--	--	--	--	--